
دو شنبه 29 بهمن 1397   شماره 1526
M o n 1 8 F e b r u a r y . 2 0 1 9

4

w
w

w
.t

e
ja

ra
to

n
li

n
e

.i
r

تجارت

واردات ۱۰۰ قلم کالا توسط مرزنشينان مجاز شد
واردات ۱۰۰ قل��م کالاي گ��روه ۴ )از 
ش��مول ۱۳۳۹ قل��م کالاي ممن��وع( 
توس��ط مرزنش��ينان مج��از ش��د. به 
گزارش مهر، تصويبنامه مصوب جلسه 
م��ورخ ۱۷/۱۱/۱۳۹۷ هي��أت وزيران 
درخصوص»اصلاح تصويبنامه هيات 
وزيران درخصوص ورود ۴۱ قلم کالاي 

مورد نياز مرزنشينان«، طي نامه شماره ۱۵۶۵۹۱ در تاريخ ۲۴/۱۱/۱۳۹۷ 
توسط معاون اول رييس جمهور ابلاغ گرديد. بر اين اساس ۱۰۰ قلم کالا 

از شمول ۱۳۳۹ قلم کالاي ممنوع )گروه ۴( مستثني مي شوند.

کارگروه مشترک صرافان ايراني
 با کشورهاي همسايه تشکيل مي شود

دبيرکل کانون صرافان ايرانيان از تشکيل کارگروه هاي مشترک صرافان 
ايراني با کشورهاي همسايه خبر داد و گفت: اين کارگروه ها زير نظر بانک 
مرکزي و با همکاري وزارت اموراقتصادي و دارايي و کميسيون اقتصادي 
مجلس شوراي اسلامي فعاليت مي کنند. به گزارش تارنماي کانون صرافان، 
رضا ترکاشوند افزود: کارگروه مشترک صرافان ايراني با صرافان افغان از 
نخستين کارگروه هاست. اين مسوول گفت: تا پيش از اين، ارتباط صرافان 
ايراني با صرافان کش��ورهاي همس��ايه به طور غيررس��مي، شخصي و در 
پوش��ش قانون تجارت بود و اين تعاملات جنبه رسمي نداش��ت. »اکنون 
با ايجاد اين کارگروه ها سيستمي رسمي هر ۲ کشور، ناظر و پشتيبان اين 
قراردادها خواهد بود و صرافان مي توانند مشکلات مالي و ارزي خود را از 
طريق کارگروه ها در کش��ور مقصد دنبال کنند«. دبيرکل کانون صرافان 
توسعه تفاهم بين صرافي کشورهاي همسايه با ايران را به معناي توسعه 
مناس��بات مالي صرافي هاي کش��ور دانست و گفت: از همه صرافان عضو 
کانون، بويژه آنان که با همسايگان تجربه مناسبات مالي داشته اند دعوت 
مي شود در اين کارگروه ها حضور موثر داشته باشند. به گزارش ايرنا، سليمانيه، 
هرات و دوبي با توجه به تحريم هاي دلاري آمريکا و حذف ايران از چرخه 
مبادلات دلاري )يوترن( سه مرکز اصلي تامين ارزهاي عمده بازار ايران 

به شمار مي رود. 

آغاز فعاليت منطقه ويژه اقتصادي بانه از سال ۹۸
استاندار کردستان گفت: منطقه ويژه اقتصادي بانه از ابتداي سال آينده 
فعال و به بخش خصوصي واگذار خواهد ش��د. به گزارش خبرگزاري 
تسنيم، بهمن مرادنيا در ارتباط تصويري با تحريريه بخش خبري ۲۱ 
شبکه يک سيما با اشاره به سفر رئيس کل بانک مرکزي و چند تن از 
مديران عامل بانک هاي کشور به استان کردستان افزود: در اين سفر 
درباره طرح هاي اين اس��تان بحث و تبادل نظر ش��د. وي با بيان اينکه 
اس��تان کردس��تان حدود ۲۳۰ کيلومتر مرز با اقليم کردستان دارد، ادامه 
داد: اين استان مي تواند براي  صادرات در شرايط تحريم راهگشا باشد. 
مرادنيا با ابراز اينکه هدف اصلي سفر رئيس کل بانک مرکزي به استان 
کردستان براي تأمين مالي طرح ها بوده است، گفت: در بخش صنعت، 
ساخت پتروشيمي جديد توسط بخش خصوصي، زنجيره فولاد و توليد 
لاستيک و در بخش کشاورزي، افزايش اراضي ديم به آبي، توسعه باغات 
و افزايش توليد گوشت قرمز از جمله طرح هاي پيشران توسعه استان 
کردستان است که نياز به تأمين مالي دارد.استاندار کردستان ادامه داد: قرار 
شد بانک مرکزي در خصوص تأمين مالي اين طرح ها و ارائه تسهيلات 

سرمايه در گردش براي طرح هاي فعال، کمک کند. 

داد و ستد

گروه تجارت: اگر ما بجاي چند نرخ دولتي، نيمايي و س�نايي الان يک 
نرخ واقعي داش�تيم تصميمات صادرات، واردات براس�اس آن گرفته 
مي شد و امروز قادر بوديم بجاي ايجاد رانت در بازار از اقشار فرودست 

حمايت کنيم.
محسن جلال پور در گفت وگو با ايلنا ضمن بيان مطلب بالا در خصوص 
افزاي��ش ن��رخ ارز در اواي��ل س��ال جاري گفت: بح��ث افزايش نرخ ارز 
مربوط به قبل از س��ال ۹۷ اس��ت، سياس��ت هاي ارزي کشور از سال ۹۲ 
تا ۹۶ سياست هاي انقباضي بودند که باعث شده بود نرخ ارز بصورت 
مصنوعي ثابت نگه داشته شود، در حالي که براساس برنامه هاي پنج 
ساله جمهوري اسلامي بايد تفاوت نرخ تورم داخلي و خارجي را در نرخ 
ارز اعمال مي کرديم اما اين کار صورت نگرفت تا بالاخره اين حباب در 
اوايل سال ۹۷ ترکيد و نرخ مصنوعي به سمت نرخ واقعي حرکت کند. 
وي ادامه داد: اما به دليل آنکه در سال هاي گذشته اين سياست اعمال 
نشده بود افزايش با جهش همراه شد در حاليکه اگر بصورت تدريجي 
در آن سال ها افزايش مي يافت شاهد اين جهش نمي شديم. بنابراين 
مقداري از افزايش بي رويه ارز در اوايل سال ۹۷ مربوط به سياست هاي 
نادرست و اشتباهي بود که در پنج سال قبل از آن اعمال مي شد. رييس 
پيشين اتاق بازرگاني ايران تصريح کرد: زماني که دولت تدبير و اميد 
در سال ۹۲ سر کار آمد نرخ ارز تقريبا ۳۷۰۰ تومان بود و شاهد تورم ۵ 
درصدي در سال اول، ۲۰ درصد در سال دوم، ۱۵ درصد در سال سوم و 
بالاخره ۱۰ درصد در سال چهارم دولت بوديم که مجموع آنها به صورت 
غيرتصاعدي ۷۰ درصد و تصاعدي بالاي ۱۲۰ درصد است. بنابراين 
اگر تصاعدي حساب کنيم نرخ ارز ۸ هزار تومان و غيرتصاعدي ۷ هزار 
تومان بود. البته اگر تدريجي نرخ را افزايش مي داديم اتفاقات امس��ال 
روي نمي داد چون وقتي فنر را فشار مي دهيم تا در کمترين ارتفاع باشد 

زماني که رها شود بخواهيم يا نخواهيم با جهش همراه خواهد بود و 
بديهي است اين مسئله در اقتصاد نيز صادق است. وي با انتقاد از نرخ 
۴۲۰۰ توماني گفت: اگر سياست گذران ما در فروردين امسال که بازار 
از کنترل خارج ش��د و ش��وک ناش��ي از خروج آمريکا از برجام وارد ش��د 
بجاي اعمال نرخ ۴۲۰۰ توماني، نرخ واقعي بين ۷ تا ۸ هزار توماني را 
مي پذيرفتند حتما وضعيت ما بهتر از اکنون بود. اما دوباره سياست اشتباه 
۴۲۰۰ توماني گرفته شد و اين تصميم شرايط امروز را نتيجه داده است. 

البته اگر همين چند نرخ شامل دولتي، سنايي و نيمايي را در نظر بگيريم 
متوسط قيمت آنها تقريبا همان نرخ ۸ هزار تومان خواهد بود. وي افزود: 
به نظر مي رسد روزها و هفته هاي آتي نيز از تاثيرات اين تصميم مستثني 
نخواهد بود و سايه سنگيني بر بازار خواهند انداخت. بايد توجه داشت 
اين نرخ ۴۲۰۰ توماني نرخ غيرقابل دفاعي است چون بيشتر مشکلات 
امروز ما مانند قاچاق از داخل به خارج، مش��کلات صادرات و واردات 
ناشي از اين تصميم نادرست است که در فروردين ماه اتخاذ و بر ادامه 

آن پافشاري شد. اگر اين روال تدوام داشته باشد در سال ۹۸ دچار اين 
مشکلات در صادرات، واردات و قاچاق خواهيم بود، در واقع بازار رنگ 
ثبات، اطمينان و آرامش را نخواهد ديد. جلال پور خاطر نشان کرد: اگر 
ما بجاي چند نرخ دولتي، نيمايي و سنايي الان يک نرخ واقعي داشتيم 
تصميمات صادرات، واردات براساس آن گرفته مي شد و امروز قادر بوديم 

بجاي ايجاد رانت در بازار از اقشار فرودست حمايت کنيم.
اين فعال اقتصادي با اشاره به عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات گفت: 
مشکل ما اين است که وقتي تصميم نادرست گرفته مي شود راه هاي 
فرار زيادي نيز بوجود مي آيد. وقتي بر پيمان سپاري ارزي تاکيد مي کنيم 
عده اي صادرکننده مصنوعي پديدار مي شود که هيچ تعهدي به بازار 
ندارند و پس از فروش ارز در بازار آزاد و کسب سود آن ديگر کسي نشاني 
از آنها نمي يابد. البته اين اقدام علاوه بر عدم تزريق ارز به کشور باعث از 
دست رفتن بازارهاي جهاني ما نيز مي  شود، متأسفانه ما امروز با رقباي 
بي تعهد روبه رو هستيم که با استفاده از ابزارهاي مانند کارت  هاي يک 

بار مصرف از قوانين و شفافيت فرار مي کنند.
وي ادامه داد: البته حضور اين افراد در دهه هاي اخير چند بار اتفاق افتاده 
است و صادرکنندگان واقعي نتوانسته اند بازارها را مديريت کنند تا ارز 
حاصل صادرات به کش��ور بازگردد. جلال پور مش��وق هاي اخير بانک 
مرکزي در راس��تاي بازگش��ت ارز حاصل از صادرات به کش��ور را کم اثر 
دانست و افزود: به باور بنده تا اصل قضيه درست نشود و شرايط براي 
حضور صادرکنندگان واقعي فراهم نباشد اينگونه مشوق ها براي کساني 
که به دنبال دور زدن قوانين و پنهان کاري هستند بي تاثير خواهد بود 
چون آنها اصلا تمايلي به بازگرداندن ارز ندارند خواه مشوق وجود داشته 
باشد و خواه نباشد. به عبارت ديگر در غياب صادرکنندگان واقعي، اين 

صادرکنندگان نيت، قصد و توان بازگرداندن ارز را ندارند.

رييس پيشين اتاق بازرگاني ايران تاکيد کرد؛

ارز چند نرخی آفت صادرات

روابط اقتصادي سريلانکا با يزد توسعه مي يابدهيأتي از حلبچه راهي کرمانشاه شدتدابير لازم براي برگزاري انتخابات الکترونيکي
ريي��س هيات نظ��ارت بر انتخابات اتاق 
بازرگاني تهران با اعلام اين که هتل لاله 
ته��ران محل برگزاري انتخابات هيات 
نمايندگان اتاق تهران خواهد بود، فرآيند 
رأي گيري الکترونيک را تشريح و اعلام 

کرد تمام تدابير لازم براي برگزاري انتخابات انديش��يده ش��ده 
اس��ت. ب��ه گزارش تجارت ابراهيم بهادران��ي در ادامه گفت: بر 
اس��اس برنامه زمان بندي اين دوره از انتخابات، ش��وراي عالي 
نظارت بر اتاق بازرگاني تا روز سه شنبه ۳۰ بهمن ماه سال جاري 
فرصت رس��يدگي به اعتراضات را دارد و روز اول اس��فندماه ۹۷، 
فهرس��ت نهايي نامزدهاي تاييد صلاحيت ش��ده نهمين دوره 
انتخابات هيات نمايندگان اتاق هاي بازرگاني سراس��ر کش��ور 

اعلام خواهد شد.

هيأتي از اس��تان حلبچه در کردس��تان 
عراق براي توس��عه روابط با کرمانشاه 
راهي اين اس��تان شد. به گزارش ايرنا، 
'آزاد توفي��ق' اس��تاندار حلبچه در اين 
خص��وص به رس��انه ها گفت: در رأس 

هيأت��ي رس��مي براي دي��دار با مقامات ايراني راهي کرمانش��اه 
مي شويم و در اين استان چندين ديدار برگزار خواهيم کرد.

وي اف��زود: در مذاک��رات خ��ود با مقام��ات ايراني در خصوص 
توسعه روابط اقتصادي و دروازه هاي مرزي، گفت وگو کرده و 

مي کوشيم بر حجم مبادلات مرزي با ايران بيفزاييم.
استاندار حلبچه تصريح کرد: توسعه دروازه هاي مرزي 'پشته'، 
'شوش��مي' و بازگش��ايي دروازه مرزي 'سازان' در رأس اولويت 

گفت وگوهاي ما قرار خواهد داشت.

 سفير سريلانکا در تهران گفت: توسعه 
روابط اقتصادي کشورش با يزد به نفع 
مردم اين استان و جمهوري اسلامي است 
و تلاش ها براي زمينه س��ازي مناسب 
براي سرمايه گذاري، انجام توافق هاي 

لازم و ارتباط با فعالان صنعتي و توليدي مدنظر است. به گزارش 
ايرنا، محمد ش��ريف انيس در نشس��ت با فعالان اقتصادي يزد ، 
به ظرفيت هاي کش��ورش اش��اره کرد و از مصالح س��اختماني، 
برج س��ازي، راه س��ازي و ساخت پل به عنوان فرصت هاي خوبي 
براي سرمايه گذاري و مشارکت شرکت هاي ايراني در سريلانکا 
يادکرد. وي بابيان اينکه بيشترين صادرات اين کشور، پوشاک 
اس��ت و براي توس��عه و فعاليت تجاري و بازرگاني به پارچه خام 

نياز است و يزد در اين زمينه توانايي هاي خوبي دارد.

گروه صنعت و معدن: رئيس اتاق بازرگاني ايران 
با بيان اينکه راهبري مسير توسعه اقتصاد کشور 
نيازمن�د اصلاح و بازبيني اس�ت، گفت: س�اختار 
فعلي تصميم گيري اقتصادي کشور دچار واگرايي 

است.
ب��ه گزارش تجارت به نقل از خبرگزاري فارس، 
غلامحس��ين ش��افعي در چه��ل و چهارمي��ن 
نشس��ت هيأت نمايندگان اتاق بازرگاني ايران 
گفت: ش��رايط پيش آمده در اقتصاد ايران بعد از 
تحريم هاي س��ال ۱۳۸۵ و مجدداً خروج آمريکا 
از برجام، اين واقعيت را پيش چشم همه فعالان 
اقتصادي قرار داد که مس��يري که تحت عنوان 
توسعه در کشور پيموده شده، مسيري ناصحيح 

بوده است. 
وي اف��زود: ام��روز کش��ور نيازمن��د يک اجماع 
هماهنگي در مورد اين واقعيت است که در مسير 
پيموده شده در اقتصاد کشور به علت عدم وجود 
دان��ش نظري کارب��ردي در ميان تصميم گيران 
کشور، به جز در چند برهه کوتاه و خاص، هيچ گاه 

در مسير توسعه کشور نبوده است. 
رئي��س اتاق بازرگاني اي��ران افزود: آنچه امروز 
ضامن اصلاح، وضعيت اقتصاد کش��ور اس��ت، 
قبول اين واقعيت است که تصميم گيران به جز 
چند دوره کوتاه از دانش توسعه کافي جهت اداره 

اقتصاد کشور برخوردار نبوده اند. 
ش��افعي افزود: همچنان که نقدهايي به همان 
دوره هاي کوتاه وجود دارد، اما بايد بپذيريم که يا 
متوجه نبوده ايم و يا بلد نبوده ايم و يا دانش کافي 
را در توس��عه اقتصاد کش��ور نداشته ايم و داراي 

ضعف دانش کاربردي در اين باره هستيم. 
وي گف��ت: بنابراي��ن آنچه باي��د اقدام کنيم اين 
است که از نخبگان و صاحبان دانش و تجربه که 
همان فعالان اقتصادي هستند، براي کاستن از 
خطاهاي گذشته و عدم تکرار اشتباهات گذشته 

دعوت کنيم.
ش��افعي گفت:  اگر بخواهيم به ريشه مشکلات 
امروز اقتصاد برگرديم، بايد بگوييم، يکي از اين 
ريش��ه ها همين ضعف دانش کاربردي توس��عه 
و ع��دم بهره گي��ري از نخب��گان و اف��راد داراي 
صلاحي��ت در تصميم گيري ه��اي اقتص��ادي 

کشور است. 
وي افزود: ريشه مشکلات امروز اقتصاد کشور، 
تنها در يک مورد خلاصه نمي ش��ود، بلکه ما با 
مجموعه اي از عوامل روبه رو هستيم که وضعيت 

نامطلوب امروز را رقم زده است. 

وي اظهار داشت:  اثربخشي استفاده از نخبگان 
و اف��راد داراي صلاحي��ت، هنگام��ي در مرحله 
عمل مؤثر اس��ت که تصميم سازي اقتصادي، از 
برآيند دانش و تجربه يک جمع حاصل شود، نه 
اينکه نخبگان به صورت انفرادي در گوش��ه اي 
از اتاق ه��اي خ��ود به نتايجي رس��يده و خواهان 

عملياتي شدن آن باشند. 

��� صنعت بجاي ارز آوري، ارز بر شده است
شافعي اظهار داشت: صنعت ما بجاي ارز آوري 
به صنعتي ارزبر تبديل شده است که مدام نيازمند 
واردات ماشين آلات و مواد اوليه است و بخش 
کش��اورزي م��ا نيز با اتلاف مناب��ع آبي حيات و 
زيست جمعي ما را به خطر انداخته است و بخش 
بازرگاني و خدماتي ما نيز به جاي آنکه در مسير 
حماي��ت از بخش ه��اي توليدي و صادراتي قرار 
گيرد در خدمت توزيع و مصرف کالاهاي خارجي 

قرار گرفته است. 
 رئيس اتاق بازرگاني ايران بيان داش��ت: همين 
اشتباهات را در خصوص هدفمندي يارانه ها نيز 
مرتکب شده ايم و بدون ايجاد بستر و پيش شرط 

لازم براي اصلاح قيمت هاي انرژي مي خواستيم 
با يک ش��وک قيمتي به اصلاح س��اختار و بهبود 

بهره وري دست يابيم که نشد. 

��� در مسير توسعه دانش کافي نداشتيم
وي افزود: بايد بپذيريم که ما در مس��ير توس��عه 
دان��ش کاف��ي نداش��تيم و حرفه اي ها و فعالان 

اقتصادي را در آن مشارکت جدي نداديم. 
رئيس اتاق بازرگاني ايران بيان داش��ت: فرآيند 
دانش و تجربه ارزشمندي هم اکنون داريم که به 
آن توجه نمي کنيم و بايد به آن توجه جدي داشت 

تا از وضعيت موجود مي توان خارج شويم. 
شافعي گفت: ضرورت ايجاد اعتماد و حاکميت با 
تکيه بر توليد موضوع بسيار قابل اهميتي است. 
امروز کشور در شرايط خطيري قرار دارد و با انواع 
شوک هاي دروني و بيروني کشور مرتب مواجه 
اس��ت و سال هاس��ت که با انواع نابساماني هاي 
اقتصادي دس��ت و پنجه نرم مي کنيم اما براي 
مقاوم کردن اقتصاد و جلوگيري از آس��يب هاي 
وارد شده به کشور عليرغم پيش بيني هاي کاملا 
واقع��ي رهب��ري معظم انقلاب و صدور دس��تور 

ايشان به توجه و تکيه جدي بر اقتصاد مقاومتي 
را تمهيدات لازم را نينديشيده ايم. 

��� س�قوط اخلاق�ي بي�ش از اقتص�اد جامعه را 
تهديد مي کند

رئيس اتاق بازرگاني ايران بيان داشت: متاسفانه 
به اعتماد مردم و جامعه صدمه وارد شده و سرمايه 
اجتماعي در حال کاهش اس��ت، فاصله طبقاتي 
در حال افزايش است و ادامه اين وضعيت باعث 
مي ش��ود پايبندي به اص��ول اخلاقي در جامعه 
کاه��ش ياب��د، آنچه که ام��روز پيش از اقتصاد و 
وضعي��ت اقتصاد ما را تهدي��د مي کند، موضوع 
س��قوط اخلاقي در جامعه اس��ت که هيچ کس 

هم به آن توجه ندارد. 
وي اف��زود: فاصله طبقات��ي در هر اقتصادي به 
راحتي مي تواند تعامل دولت و جامعه را خدش��ه 
دار کن��د و ع��دم اعتماد مي تواند به مانعي جدي 
براي اجرا و اثرگذاري سياس��ت ها بدل ش��ود لذا 
در ش��رايط حاضر بازگرداندن اعتماد و اطمينان 
به جامعه از اولويت هايي است که بايد در دستور 
کار همه ما قرار گيرد در غير اين صورت هر گونه 

اقدامي، هر چند صحيح بي اثر خواهد بود. 
ش��افعي گفت: تا زماني که جامعه باور نداش��ته 
باش��د که حاکميت به دنبال حل و فصل مس��ائل 
و مش��کلات پيش روي مردم اس��ت نمي توان 
انتظار هيچ گونه همکاري سازنده از طرف مردم 

با دولت را توقع داشت. 
وي افزود: اولين اقدام براي تقويت سرمايه هاي 
اجتماع��ي و بازگش��ت اطمين��ان ب��ه جامع��ه 
بازگرداندن اعتماد به بخش هاي توليدي کشور 
اس��ت ، در ش��رايطي که تحريم ها فروش نفت 
و ارز آوري را مح��دود و کل حي��ات جمع��ي را 
متاثر س��اخته تکيه بر بخش هاي مولد اقتصاد 
مي تواند باعث بهبود ش��رايط ش��ود، فشارهاي 
اقتصادي، تحريم ها به شدت هزينه هاي توليد 
را براي بخش هاي مولد اقتصاد بالا برده است 
و در کنار آثار س��وء تحريم ها تصميمات اش��تباه 
ني��ز مزي��د بر عل��ت گرديده و عرص��ه را براي 
فعاليت ه��اي بخ��ش حقيقي اقتصاد تنگ تر از 

گذشته کرده است.  
ش��افعي بيان داش��ت: نداشتن افقي روشن براي 
بخش ه��اي مول��د خطري جدي ب��راي اقتصاد 
کش��ور محس��وب مي ش��ود و اگر توليد کشور بر 
اث��ر اي��ن فش��ارها از ميدان به در ش��ود عواقب 
ناخوشايندي در انتظار ما خواهد بود پس بياييد 

ما و دولت راه جديدي را انتخاب کنيم. 

��� اوض�اع نامناس�ب صنعت موج�ب بيکاري 
گسترده خواهد شد

وي با بيان اينکه وضعيت صنعت در سال جاري 
مناسب نبوده است گفت: چنانچه اين روند ادامه 
يابد ش��اهد بيکاري گس��ترده اي خواهيم بود که 
بي��کاري در کن��ار تورم هاي فزاينده مي تواند به 
نابساماني هاي اجتماعي دامن بزند و بروز چنين 
اتفاقات��ي به معناي اثرگذاري تحريم هاس��ت و 
هدف از تحريم ها هم چيزي جز س��لب اعتماد 
مردم و از هم گسيختگي دولت و مردم نيست. 
ش��افعي اظهار داش��ت: اميدواريم همه با درک 
ش��واهد خطير کنوني س��ال آينده را با افق هاي 
روش��ن تري آغاز کنيم، س��الي که ۴۰ س��الگي 
انق��لاب را مي گذراني��م و آنچ��ه که در مورد ۴۰ 
س��الگي مطرح اس��ت اين اس��ت که ۴۰ سالگي 

سن بلوغ است. 
رئي��س ات��اق بازرگان��ي ايران بيان داش��ت: در 
بس��ياري از کش��ورهاي توس��عه يافته جش��ن 

مديران، جشن ۴۰ سالگي است.

شافعي نسبت به بيکاري گسترده در سال آينده هشدار داد؛ 

تعزيرات فعلا نمي تواند به بازار خودرو نظارت کندرونق توليد راهکار کاهش آسيب هاي اجتماعي
س��خنگوي س��ازمان تعزيرات حکومتي گفت: در مورد گراني خودرو با 
شکايت مردم مواجه هستيم اما در اين شرايط با توجه به سکوت سازمان 
حمايت مصرف کنندگان و توليدکنندگان که متولي اصلي است و نبود 
قيمت مش��خص، ورود تعزيرات به بازار خودرو مناس��بتي ندارد و فعلا 
ام��کان نظ��ارت نداريم. ياس��ر رايگاني در گف��ت و گو با ايرنا افزود: فعلا 
تعزيرات نمي تواند نظارت داش��ته باش��د. بازار تابع عرضه و تقاضا است. 
وي يادآور ش��د: تابس��تان امس��ال تعزيرات در زمينه احتکار خودرو حق 
ورود داشت و در قالب گشت هاي مشترک توانست بازار خودرو را سر و 
سامان دهد اما اکنون براي ساماندهي اوضاع بازار خودرو کجا برويم؛ به 
بنگاه هاي توزيع ماشين برويم که مي گويند خودروساز به آنها خودروي 
گران مي دهد و تا زماني که سازمان حمايت تخلف خودروساز را اعلام 

نکند نمي توانيم ورود کنيم. 

متاسفانه هزينه سربار خودروسازان بالاست 
عضو کميس��يون صناي��ع و معادن 
مجلس ش��وراي اسلامي در تبيين 
چراي��ي وضعي��ت کنون��ي ب��ازار 
خ��ودرو به الف مي گويد: متاس��فانه 
ب��ه علت تورم نيرو، منابع انس��اني، 
هيئت مديره ها، ش��رکت هاي زيان 
ده، هزين��ه س��ربار خودروس��ازان 
بالاس��ت. محم��د عزيزي، در گفتگو ب��ا خبرنگار اقتصادي الف، با 
بيان اينکه هزينه س��ربار يکي از عوامل تعيين کننده هزينه تمام 
ش��ده خودرو اس��ت، خاطر نش��ان کرد: اين هزينه را در حال حاضر 
م��ردم مي دهن��د.  عزي��زي گفت: در حال حاضر ش��رکت هاي در 
زيرمجموع��ه دو خودروس��از وجود دارد ک��ه هيچ کاري نمي کنند 
ولي اعضاي هيئت مديره دارند.عضو کميس��يون صنايع مجلس 
با اش��اره به دخالت وزارت صنعت در صنعت خودروس��ازي تصريح 
کرد: دخالت دولت در صنعت خودرو و حمايت از آنها موجب شده 

تا کار خراب شود.
وي ضم��ن انتق��اد از رفت��ار دوگان��ه وزارت صنعت در برخورد با دو 
خودروساز گفت: چرا اين وزارت خانه به خود اجازه مي دهد که در 
يک س��ال چندين بار مديرعامل يک خودروس��ازي را تغيير دهد، 
درحالي که ديگر مديرعامل خودروساز بزرگ کشور چندين سال 

است که بدون تغيير مانده است.
عزيزي با بيان اينکه مديران خودروس��ازي براي ماندن در قدرت 
از جي��ب م��ردم هزين��ه مي کنند، گفت: س��اختار و نحوه مديريت 

خودروسازي کشور دچار ايراد است که بايستي تغيير کند.
نماينده مردم ابهر در مجلس شوراي اسلامي اضافه کرد: تحريم ها 
به خوبي نش��ان داد که خودروس��ازي کش��ور به ش��دت به خارج از 
کش��ور و قطعات وارداتي وابس��ته است. اين به معناي آن است که 
ما مونتاژکار هس��تيم و هنوز قادر به توليد خودرو ملي براس��اس 

توان داخل نيستيم.
وي لغو ممنوعيت واردات خودرو را يکي ديگر از راه حل ها دانست 
و گفت: خودروساز به هر قيمتي که دلشان مي خواهد قيمت خودرو 
را افزايش مي دهند، مگر اين که واردات خودرو به کشور با تعرفه 

منطقي باز شود.

اخبار کوتاه

مديرعامل سازمان منطقه آزاد ارس از جذب 
بيش از ۱۲۰۰ ميليارد تومان س��رمايه گذاري 

داخلي و خارجي در اين منطقه خبر داد.
به گزارش ايس��نا، نشس��ت خبري س��ازمان 
منطق��ه آزاد ارس ب��ا حض��ور مديرعامل اين 
س��ازمان ب��ه مناس��بت چهلمي��ن س��الگرد 

پيروزي انقلاب اس��لامي برگزار ش��د. در اين 
نشس��ت محس��ن نريمان با بيان اينکه جذب 
سرمايه گذاري در منطقه آزاد ارس ۲۹ درصد 
نسبت به سال گذشته افزايش داشته، تصريح 
کرد: اين سرمايه گذاري ها شامل هشت هزار 
و ۸۰۰ ميليارد تومان س��رمايه گذاري داخلي 

و ۴۰ ميلي��ون دلار س��رمايه گذاري خارج��ي 
ب��وده اس��ت. ب��ه گفت��ه وي ۹۰ درص��د اين 
سرمايه گذاري ها در بخش توليد و در صنايع 
سلولزي، آهن آلات، فولاد، نفت، محصولات 
پالايش��گاه ها، روغن، فرآوري و بس��ته بندي 

بوده است. 

وزير صنعت، معدن و تجارت پرداخت تسهيلات به 
قطعه سازان را يکي از راهکارهاي افزايش توليد و 
ارزاني خودرو دانست و گفت: تاکنون تسهيلاتي به 
قطعه س��ازان پرداخت نشده است. رضا رحماني در 
گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت درباره برخي ادعاها 
مبني بر اينکه فرمولي که وزارت صمت براي ارزاني 

خودرو به کار برده به گراني مجدد در بازار منجر شده 
است، گفت: گراني خودرو ارتباطي با به کارگيري اين 
شيوه ندارد، براي ارزاني خودرو، توليد بايد افزايش پيدا 
کند. وزير صنعت با اشاره به راهکار لازم براي کاهش 
قيمت خودرو، اظهار کرد: توليد خودرو بايد افزايش 
پيدا کند تا با عرضه بيش��تر قيمت ها کاهش پيدا 

کند. وي افزود: تاکنون تسهيلاتي به قطعه سازان 
پرداخت نشده است. در صورتي که اين تسهيلات 
پرداخت شود توليد افزايش پيدا مي کند و بازار خودرو 
س��اماندهي مي شود. وزير صنعت همچنين درباره 
نحوه توزيع گوشت در بازار، خاطرنشان کرد: در رابطه 

با اين موضوع از وزير جهادکشاورزي سوال شود.

جذب ۱۲۰۰ ميليارد تومان سرمايه گذاري در منطقه آزاد ارس صنعت و معدن گراني خودرو ارتباطي با فرمول وزارت صمت ندارد
www.tejaratonline.ir

گ�روه تج�ارت: ريي�س دفت�ر ريي�س  جمه�وري و 
سرپرس�ت نهاد رياس�ت جمهوري گفت: آمريکا با 
تحريم ه�اي اقتص�ادي از تمام توان خود براي ايجاد 
نارضايتي و شکاف بين حاکميت و ملت استفاده مي کند 
تا به هدف هاي سياسي خود برسد؛ درحالي که از طريق 

بخش خصوصي مي توان تحريم ها را دور زد.
ب��ه گ��زارش تجارت به نق��ل از ايرنا، محمود واعظي 
در جمع فعالان اقتصادي اس��تان هرمزگان با اش��اره 
به حماس��ه آفريني هاي مردم در ۲۲ بهمن امس��ال، 
اظهار کرد: ملت ايران همواره در طول چهل س��اله 
انقلاب اسلامي نش��ان داده اند که مثل يک خانواده 
از حاکميت و دولت خود حمايت مي کنند. وي، نقش 

دول��ت در حماي��ت از بخش خصوصي را سياس��ت 
گ��ذاري، نظارت، هداي��ت و حمايت عنوان و اضافه 
ک��رد: بن��اي دولت بر تصدي گ��ري و بنگاه داري بر 
بخش خصوصي نيست. رييس دفتر رييس  جمهوري 
بيان داشت: استان هرمزگان به دليل اهميت مرزي 
بودن آن و ظرفيت هاي خاصي که در توسعه مديريت 
کشور دارد، آينه کشور است؛ لذا هرچه آبادتر شود، نزد 
کشورهاي حوزه خليج فارس سرافرازتر خواهيم بود. 

واعظي گفت: اين استان پيش از انقلاب و پس از آن 
در مقاطعي به دليل نبود توجه به س��رمايه گذاري بر 
روي نيروي انساني بومي از بسياري از توسعه ها عقب 
مانده اس��ت. وي، توس��عه و آينده هرمزگان را مثبت 
ارزيابي کرد و افزود: اين استان در بخش هاي مختلف 
خ��ود حرف��ي براي گفت��ن دارد و دولت نيز با توجه به 
اهميت جايگاه اين استان به دنبال توسعه هرمزگان در 
تمامي ابعاد آن است. سرپرست نهاد رياست جمهوري 

در همين ارتباط به صنعت پرورش ميگو و ماهي در دريا 
به دليل شاخص هاي بالاي ارزآوري اشاره کرد.

واعظي در ادامه سخنان خود، خواستار توسعه و تنوع 
بخش��ي به زيرساخت هاي اقتصادي، نيروي انساني 
و حماي��ت از بخ��ش خصوص��ي ش��د. وي به مقوله 
گردش��گري به عنوان يکي از محورهاي مهم براي 
توسعه زيرس��اخت هاي اقتصادي استان هرمزگان 
اشاره کرد. رييس دفتر رييس  جمهوري ياد آور شد: 

استان هرمزگان به دليل وجود ظرفيت هاي خاص اين 
منطقه، وجود جزيره هاي زيبا، آب و هوايي خاص نقش 

مهمي در توسعه صنعت گردشگري دارد.
واعظي با اشاره به سخنان يکي از فعالان حوزه هاي 
اقتصادي و کشاورزي، تنوع در رشته هاي دانشگاهي 
متناسب با ظرفيت هاي استان هرمزگان را ضروري 
دانس��ت. وي اظهار اميدواري کرد؛ با برطرف ش��دن 
موانع فراروي حوزه صادرات، فضاي کسب و کار در 
هرمزگان بهبود يابد و وضع مطلوب در عرصه اشتغال و 
اقتصاد استان هرمزگان ايجاد شود. رييس دفتر رييس  
جمهوري در همين پيوند خطاب به بانک ها، عنوان 
کرد: بانک ها رعايت حال کشاورزان را داشته باشند.

تحريم ها را با ياري بخش خصوصي دور مي زنيم 
رييس دفتر رييس  جمهوري؛


